
بازار
گزارش توسعه انسانی سازمان ملل منتشر شد
بهبوددرآمدسرانهملیایرانیها

ایران با درآمد س��رانه ملی 19 ه��زار و 130 
دلاری از رتبه 74 در س��ال 2014 به رتبه 63 در 
سال 2017 رسید. به گزارش فارس، جدیدترین 
گزارش برنامه توسعه سازمان ملل، درآمد سرانه 
ملی ایران بر اس��اس ش��اخص ق��درت خرید در 
س��ال 2017 را 19 ه��زار و130 دلار اعلام کرده 
است. درآمد سرانه ملی ایران در سال 2015 برابر 
ب��ا 16 هزار و 395 دلار عنوان ش��ده بود. ایران از 
این لحاظ  در س��ال 2017 در میان 189 کشور 
مورد بررس��ی در جایگاه 63 قرار گرفته اس��ت و 
این یعنی 126 کشور درآمد سرانه ملی کمتری 
از ایران دارند. ایران از نظر میزان درآمد سرانه ملی 
بر اس��اس ش��اخص قدرت خرید در سال 2014 
رتبه 74 جهان را به خود اختصاص داده بود. این 
گزارش همچنین نشان داد 63 درصد مردم ایران 
از سطح زندگی شان راضی هستند و در عین حال 
71 درص��د به دولت خود اعتماد دارند. طبق این 
گزارش که بر اس��اس آمارهای 2017 تهیه شده، 
ایران در ش��اخص رضایت از زندگی نمره 4/7 را 
به دس��ت آورده و رتبه 103 را در جهان به خود 
اختصاص داده اس��ت  و 5 کشور با ایران هم رتبه 
هستند. در نظرس��نجی انجام شده از شهروندان 
ایرانی برای تهیه این گزارش، 63 درصد از سطح 
زندگ��ی خود اب��راز رضای��ت کرده اند. همچنین 
57درصد مردم ایران از کیفیت خدمات بهداشتی 
و 50 درصد از کیفیت آموزش در کشورشان راضی 
بوده اند. 48 درصد نی��ز از برنامه های دولت برای 
حفاظت از محیط زیست ابراز رضایت کرده اند. بر 
اس��اس این گزارش، 67 درصد زنان و 81 درصد 
مردان در کش��ور احس��اس امنی��ت می کنند و 
70درصد زنان و 64 درصد مردان احساس آزادی 
در انتخاب را دارند. در همین حال س��ازمان ملل 
اع��لام کرد ضریب جینی در ای��ران به  رغم اینکه 
از آمریکا کمتر و در س��طح بسیاری از کشورهای 
صنعتی است اما در 2 سال گذشته 38/8 درصد 
افزایش یافته اس��ت. این رقم در گزارش پیشین 
این سازمان برای بازه زمانی 2010 تا 2015 برابر 
با 37/4 درصد اعلام شده است، بنابراین شکاف و 
نابرابری درآمدی در سال های 2016 و 2017 در 
ایران بیشتر ش��ده است. ایران میان  153 کشور 
مورد بررس��ی این گ��زارش رتب��ه 88 را به خود 
اختصاص داده، پس شکاف درآمدی در ایران در 
این بازه کمتر از 65 کش��ور است. از سوی دیگر 
رتبه ایران در توس��عه انسانی با یک پله صعود به 
60 رسید. در این گزارش، شاخص توسعه انسانی 
در ایران 0/798 واحد برآورد ش��ده که نسبت به 
0/796 واحد س��ال 2016 بالغ  ب��ر 0/002 واحد 

رشد داشته است.

وزیر صنعت، معدن و تجارت :
وارداتکالاسرعتمیگیرد

وزیر صنعت، معدن و تجارت با تاکید بر اینکه 
همه صادرکنندگان مکلفند ارز حاصل از صادرات 
خود را به کش��ور بازگردانند، گف��ت واردات کالا 
س��رعت خواهد گرفت. محمد شریعتمداری در 
حاشیه مجمع س��ازمان توسعه و نوسازی معادن 
و صنایع معدنی ایران، با اش��اره به معطلی برخی 
کالاها در گم��رکات گفت: هیات وزیران تصمیم 
گرفت در یک فرصت یک ماهه، کالاهای موجود 
در گم��رکات بدون انتقال ارز ترخیص ش��ود که 
ای��ن موضوع ب��ه تامین مواد اولی��ه تولید کمک 
خواه��د کرد؛ این در ش��رایطی اس��ت که اتخاذ 
رویه های جدید گمرکی ب��ا دریافت مصوباتی از 
س��تاد اقتصادی دولت و شورای هماهنگی سران 
قوا و س��تاد مقابله با تحریم موجب شد گمرکات 
بتوانن��د با انعطاف پذیری بیش��تر برای ترخیص 
کالاها در انبارهای گمرک که بیش��تر مواد اولیه 
تولید هستند، اقدام کنند. وزیر صنعت، معدن و 
تجارت با اشاره به پرداخت تفاوت نرخ ارز دولتی 
و نیمایی ب��رای واردات کالاها، این نکته را یادآور 
شد که ماشین آلات، تجهیزات و مواد اولیه تولید 
که وارد شده می توانند بدون پرداخت مابه التفاوت 
از گمرکات ترخیص ش��وند. وی ادام��ه داد: این 
موضوع به تولید کمک خواهد کرد، ضمن اینکه 
از واردکنندگان کالاهای اساس��ی نیز خواس��ته 
شده اطلاعات خود را در سامانه سازمان حمایت 
مصرف کنن��دگان و تولیدکنندگان ثبت کنند تا 
این س��ازمان برای انجام وظایف نظارتی و فروش 
محصول بر اساس قیمت ارز دریافتی بتواند اقدام 
کند. وزیر صنعت افزود: همه کس��انی که ارزی را 
از صادرات به دست می آورند مکلف به بازگرداندن 
ارز حاصل از صادرات به چرخه اقتصادی کش��ور 
هستند و بتازگی با مصوبات ابلاغ شده در مرداد 
ماه از همه آنها تعهد بازگشت ارز دریافت می شود، 
البته بر اساس مصوبه اخیر تا 3 ماه اجازه داده شده 
ارز حاصل از صادرات به کشور بازگردانده شود اما 
هیچ کس در کش��ور درباره ضرورت بازگشت ارز 

تردید ندارد.

کاهشقیمتمرغبه۸هزارتومان
با توجه به کاهش قیمت مرغ زنده به کیلویی 
5 ه��زار و 500 تومان و افزایش هزینه  تولید، این 
نگرانی وجود دارد که تولیدکنندگان در این حوزه 
از جوجه ری��زی ب��رای ماه های آین��ده خودداری 
کرده و افزایش قیمت روی دهد. محمد یوسفی، 
رئیس انجمن پرورش دهندگان مرغ گوش��تی در 
گفت وگ��و با فارس درباره آخرین وضعیت قیمت 
مرغ در بازار خاطرنش��ان کرد: با توجه به کاهش 
جوجه ریزی در خردادماه، قیمت مرغ در مردادماه 
و اوایل ش��هریور تا مرز 12 هزار تومان هم رفت. 
وی اف��زود: قیمت مرغ آم��اده طبخ در میادین و 
مراکز عمده فروش��ی 7 هزار و 400 تومان و برای 
مصرف کننده 8 هزار تومان است. وی به صراحت 
گف��ت قیمت هر کیلوگرم مرغ زن��ده با توجه به 
افزایش قیمت نهاده هایی همچون کنجاله و ذرت 
ب��رای تولیدکنندگان 7 هزار تومان اس��ت و زیر 
این قیمت ضرر اس��ت و اعلام خطر  کرد که اگر 
تولیدکنندگان جوجه ریزی نکنند، قیمت ها دوباره 

در فصل پاییز و زمستان افزایش می یابد.

افزایشتا۳۰۰درصدی
قیمتلوازمخانگی

از ابتدای سال تاکنون قیمت لوازم خانگی 
خارج��ی 300 درص��د و ایران��ی 140 درصد 
افزایش یافته که این موضوع با توجه به افزایش 
قیمت ارز برای تولیدکنن��دگان راضی کننده 
نبوده و بازار هر روز با فهرست جدید قیمت ها 
روب��ه رو اس��ت. به گ��زارش تس��نیم، یکی از 
فروش��ندگان لوازم خانگی درباره ب��ازار لوازم 
خانگی و تصمیم تولیدکنن��دگان در افزایش 
روزانه قیمت لوازم خانگی می گوید: متأسفانه 
تولیدکننده ها در خریدهای چند ماهه گذشته 
م��ا نی��ز افزایش قیمت ه��ا را اعم��ال کرده و 
می گویند باید مابه التفاوت خریدهایی که پول 
آن را قبلا پرداخت کرده ایم با افزایش قیمت ها 
پرداخت کنید. وی اضافه کرد: قیمت یک اتوی 
دستی از 250 هزار تومان به 750 هزار تومان 

رسیده و هیچ کسی هم نظارتی بر بازار ندارد.

کارخانههاتولیدومردمانبارمیکنند

دبیر انجمن صنایع ش��وینده ب��ا بیان اینکه 
متأس��فانه به دلیل جو روانی بازار بخشی از انبار 
کارخانجات به انبار خانگی مردم رفته است، گفت: 
به مردم این اطمینان را می دهم که کشور مشکلی 
در تولید ش��وینده ها نداشته و نگران کمبود کالا 
در بازار نباش��ند. بختی��ار علم بیگی در گفت وگو 
با تسنیم، با اش��اره به اینکه در حال حاضر هیچ 
مش��کلی در تولید شوینده در کشور وجود ندارد، 
اظهار داشت: فعلاً تولیدکنندگان صنایع شوینده 2 
تا 3 برابر نیاز بازار کالا تولید و راهی بازار می کنند. 
وی اف��زود: ام��روز هر فردی که به فروش��گاهی 
مراجعه می کند به ج��ای خرید نیاز روزمره خود 
حج��م زیادی از ش��وینده ها را خرید می کند که 
همین امر باعث ایجاد احس��اس کمبود شوینده 
در س��طح بازار می شود. علم بیگی اضافه کرد: در 
یک ماه اخیر مشکلاتی در گمرکات برای ترخیص 
مواد اولیه واحدهای تولیدی به وجود آمده بود که 
این موضوع هم برطرف ش��ده و فعلاً مشکلی در 

تولید نداریم.

وارداتفوریپوشکبرایتنظیمبازار
س��تاد تنظیم بازار در آخرین نشس��ت خود 
به منظ��ور تنظیم ب��ازار محصولات س��لولزی و 
بهداش��تی تصویب کرد ک��ه ارز تخصیصی برای 
واردات مواد اولیه کاغذ و روزنامه با قیمت 4200 
تومان و مواد اولیه مورد نیاز در صنایع سلولزی و 
بهداشتی با ارز بازار ثانویه تامین شود. همچنین 
پوش��ک آم��اده با قی��د فوریت از مح��ل واردات 
برندهای معتبر در دس��ترس تامین خواهد شد. 
به گزارش ایس��نا، این س��تاد با برگزاری نشست 
هم اندیشی با انجمن ها، تشکل ها و واحدهای فعال 
در این حوزه و رصد وضعیت این صنعت تصویب 
کرد تس��هیلات لازم برای واردات ماده اولیه مورد 
نیاز این کارخانجات در نظر گرفته شود. از این رو 
قرار شد در سامانه جامع تجارت پیش بینی لازم 
برای ایجاد شرایط ثبت س��فارش با هر دو ارز به 
ش��رط س��پردن تعهدات مربوطه، در بازه زمانی 
حداقلی انجام  ش��ود. برای رفع مش��کل افزایش 
تقاضای ناش��ی از فضای روانی حاکم نیز تصویب 
شد بخش��ی از نیاز داخلی به ماده اولیه »تیشو« 
که از خمیر کاغذ به دست می        آید و پوشک آماده 
ب��ا قید فوریت از محل واردات برندهای معتبر در 

دسترس تامین شود.

توسعه

3اقتصاد

محمد نجارصادقی: بر اس��اس مصوب��ه هیات دولت، 
ترخیص کالاهایی که از مس��یری غیر از نیما تامین 
ارز شده اند میسر شد. سامانه نیما و مصائبش در مدت 
کوتاه 3 ماهی که از عمرش می گذرد، باعث رس��وب 
بدون س��ابقه کالا در گمرک های کشور شده بود. این 
دومین دوربرگردان ارزی دولت در 6 ماه گذشته است. 
پیش تر دولت با قیمت گذاری هر دلار 4200 تومان، 
ضربه بی سابقه ای به اقتصاد کشور زد و پس از چند ماه 
این موضوع را فسخ کرد و رئیس کل بانک مرکزی این 
تصمیم را اشتباه خواند. به نظر می رسد دولت تدبیر و 
امید در حال آزمایش روی اقتصاد کشور است تا مسیر 

اصلی برای مدیریت بازار ارز را انتخاب کند.  
به گزارش »وطن امروز«، نیما با اهداف رصدگری و 
مدیریت تخصیص و مبادله ارز و در کل برای ممانعت 
از قاچاق طراحی ش��د اما در کشاکش روند صعودی 
سرسام آور قیمت ارز، با این توجیه که می تواند قیمت 
ارز را کنترل کند، وارد چرخه واردات و صادرات کشور 
شد. این سامانه نه تنها نتوانست تاثیری روی قیمت ها 
داشته باشد، بلکه به صورت عملی واردات و صادرات 
کالا را قفل کرد. در حال حاضر گمرکات سراسر کشور 
مملو از کانتینرهای صادراتی و وارداتی است. خبرهای 
رسمی حاکی از این است که قریب به 40 هزار کانتینر 
هم اکنون در گمرک ش��هید رجایی دپو شده  است. 
صادر کنندگان از یک سو نمی خواهند پیمان سپاری و 
تعهد برگرداندن ارز را بپذیرند و از سوی دیگر برخی 
واردکنندگان در چارچوب نیما عملیات ثبت سفارش 
خ��ود را انجام نداده اند و به همین دلیل گمرک اجازه 
ترخی��ص کالاهای آنه��ا را نمی ده��د. در همین باره 
روانبخ��ش بهزادیان، مدیرکل امور بندری س��ازمان 
بن��ادر و دریانوردی گفت: »برخی کالاها امکان اظهار 
و ترخیص را ندارند؛ بعضی دیگر از کالاها مشکل تعهد 
پرداخت مابه التفاوت نرخ ارز را دارند، چرا که صاحبان 
این کالاها به هر دلیلی مایل به تعهد دادن نیستند و 
در نتیجه اجازه ترخیص آنها از س��وی بانک ها صادر 
نمی ش��ود«. این سختگیری ها برای تجارت کشور در 
حالی رخ می دهد که فعالان بازار چندین هفته است از 
احتمال کمبود کالا در آینده ای نزدیک خبر می دهند 
و این موضوع در محصولات س��لولزی، کالاهای اولیه 
برای تولید، لاس��تیک خودروهای س��نگین و... قابل 

مشاهده است.
نیما یک سامانه روی کاغذ است نه واقعی ■

مسعود دانش��مند، رئیس اتاق بازرگانی مشترک 
ای��ران و امارات در گفت وگو با »وطن ام��روز«، درباره 
کارایی یا عدم کارایی س��امانه نیما گفت: این سامانه 
به صورت تئوریک بس��یار مناس��ب است اما واقعیت 
با آنچ��ه روی کاغذ اس��ت فاصله فراوان��ی دارد. وی 
در تش��ریح این موضوع گف��ت: بازرگانی که کالایی 
ص��ادر می کند، ارز آن را به کش��ور نمی آورد، بلکه در 
بانکی س��پرده می کند؛ حالا با نیما از آن صادرکننده 
می خواهن��د در تهران حوال��ه آن ارزی را که در بانک 

خارجی دارد بفروشد، خب! این کار انجام می شود اما 
بانک خارجی اگر اعلام کند گیرنده یا خریدار ارز یک 
ایرانی بوده به صورت عملی به دلیل قوانین مبارزه با 
پولشویی و تحریم های ایران، هم بانک و هم شخصی 
که حس��اب اولیه را داشته تحریم می شود. این فعال 
بخش تجاری افزود: موضوع دیگر تاییدیه اس��ت که 
باید بانک مرکزی برای بانک خارجی که در آن سپرده 
وج��ود دارد صادر کند ک��ه این موضوع هم در برخی 
بانک ها انجام نمی شود. دانشمند تصریح کرد: پیش تر 
بازرگان ایرانی می دانست دارایی در یک بانک خاص در 
کشورهای خارجی دارد که خودش به مرور زمان از آن 
استفاده می کرد و در اغلب موارد آن را هزینه واردات 
می کرد اما امروز جبرا باید آن را در سامانه نیما عرضه 
کند. رئیس اتاق بازرگانی مشترک ایران و امارات ادامه 
داد: موضوع دیگر اینکه این سامانه تنها برای بانک های 
چینی مناسب است و برای آنها برنامه ریزی شده است، 
اگر صادر کننده بخواهد کالایی به کشور دیگری غیر 
از چین صادر کند، برای مثال به مکزیک صادر کند، 
چگونه می خواهد از بانک این کشور بخواهد 10 درصد 
س��پرده را به یک کش��ور حواله کند، 30 درصد را به 
کشور دیگر و هر بخش را به نقاط مختلف؟! وی گفت: 
این کار اولا هزینه بردار است و ثانیا بسیار وقت می برد 
و نمی ت��وان آن را در م��دت کوتاهی انج��ام داد و در 

ه��ر مرحله از این عملیات امکان دارد یکی از بانک ها 
انجام دهنده سیاس��ت های خصمانه ای��الات متحده 
آمریکا باش��د و تمام روند را مسدود کند. دانشمند با 
بیان اینکه طرح در نظر گرفته ش��ده برای انتقال ارز 
در قالب نیما بستر امنی نیست، ابراز داشت: تمام این 
انتقالات حواله ها بین 3 تا 6 ماه طول می کشد که اولا 
ق��درت تصمیم گیری را برای بازرگان از بین می برد و 
ثانیا آنچنان که آقایان انتظار دارند خیلی س��ریع این 
موضوع رخ نمی دهد که یکی، دو هفته ای منتظر ارز 
ناشی از صادرات هستند. وی در پایان اظهار داشت: نه 
با این سامانه کار می کنیم و نه با آن کار خواهیم کرد.

با پیمان سپاری ارزی مخالفیم ■
همه می دانند صادرکنندگان دل خوشی از سامانه 
نیما ندارند. صادرکنندگان اعتقاد دارند س��ختگیری 
بی��ش از حد دولت و غیرقانونی بودن س��امانه نیما از 
مش��کلات این س��امانه اس��ت. رئیس کنفدراسیون 
ص��ادرات هم با انتقاد از پیمان س��پاری ارزی و اجبار 
صادرکنندگان به بازگشت ارز آن هم در قاعده سامانه 
نیما، تنفس جدید بانک مرکزی برای 3 ماهه ش��دن 
تعهد ارزی را بهتر از ش��رایط گذشته خواند و گفت: 
موضوع بازگش��ت 3 ماهه ارز حاص��ل از صادرات به 
کشور موضوعی قابل بحث است؛ 80 درصد صادرات 
در اختیار شرکت های دولتی و خصولتی است و تنها 

20 درصد از صادرات توس��ط بخش خصوصی انجام 
می شود. محمد لاهوتی با بیان اینکه آنطور که انتظار 
می رفت در 6 ماه نخست سال، ارز حاصل از صادرات به 
سامانه نیما وارد نشد، اظهار داشت: دولت در این مدت 
توافقات متعددی با صادرکنندگان دولتی و خصولتی 
داش��ت ولی به هر حال با توجه به تعیین نرخ 4200 
تومانی در ابتدای س��ال و س��پس نرخ آزاد در سامانه 
نیما، ورودی ارز به س��امانه نیما مطابق انتظار نبود و 
به همین دلیل بانک مرکزی الزام و پیمان س��پاری را 
مطرح کرد. عضو هیات نماین��دگان اتاق بازرگانی با 
بیان اینکه دولت پیمان سپاری ارزی را برای بازگشت 
ارز حاصل از صادرات مطرح کرده است، تصریح کرد: 
ما به طور کلی با پیمان سپاری مخالف هستیم و فکر 
می کنیم پیمان سپاری و اخذ تعهد برای بازگشت ارز 
حاصل از صادرات برخلاف قانون ص��ادرات و واردات 
اس��ت. لاهوتی در عین حال گف��ت که دولت و بانک 
مرکزی حتما باید بر روند ورود ارز حاصل از صادرات به 
کشور نظارت داشته باشند تا از واگذاری ارز صادراتی 
برای واردات غیررس��می جلوگیری شود؛ این اتفاق با 
نظارت قابل کنترل اس��ت و پیمان س��پاری راه چاره 
نیس��ت. عضو هیات نمایندگان اتاق بازرگانی با بیان 
اینکه، بس��یاری از صادرکنندگان قادر نیستند ظرف 
م��دت 3 ماه ارز حاصل از صادرات خود را به کش��ور 
بازگردانند، اظهار داشت: بسیاری از کالاهای صادراتی 
بدون گش��ایش اعتبار، دریافت وجه و به طور امانتی 
صادر می شود. رئیس کنفدراسیون صادرات ادامه داد: 
برخی کالاها به دلیل محدودیت های بانکی بدون اسناد 
بانکی و به شکل حساب باز صادر می شود و در صورت 
اعمال تعهد 3 ماه، به طور حتم بازگش��ت ارز حاصل 
از صادرات آنها با مش��کل جدی مواجه می شود. وی 
پیشنهاد داد که بازگشت ارز حاصل از صادرات با توجه 
به نوع کالا در فواصل زمانی 3، 6 و 9 ماهه تعیین شود.

سامانه نیما از کجا آمد؟ ■
»نیما« یک��ی از زیرمجموعه های س��امانه جامع 
تجارت اس��ت و از یک سال پیش شروع به کار کرده 
اس��ت، مدیر قبلی این سامانه حسین تاجیک بود که 
در ابتدای اردیبهشت سال جاری برکنار و امیرحسین 
شکوهی با حکم ولی الله سیف، رئیس کل سابق بانک 
مرکزی به این سمت گمارده  شد. در متن حکم تنفیذ 
و اختیارات شکوهی آمده است: »انتظار می رود کلیه 
تغییرات در فرآیندها و سامانه های داخلی و خارجی 
ارزی در قالب کارگروهی متش��کل از مدیران محترم 
تحت مدیریت معاونی��ن ارزی و فناوری های نوین با 
راهبری جنابعالی مدیریت گ��ردد. مصوبات کارگروه 
برای کلیه مدیران لازم الاجراست«. این به معنای این 
است که عباس عراقچی، معاون ارزی بازداشتی بانک 
مرک��زی با راهبری این فرد امور خود را انجام می داده 
است. گفتنی است ش��کوهی هیچ سابقه ای در بدنه 
بانک مرکزی نداشته و حتی رزومه ای از حضور او در 

بخش های پولی و مالی وجود ندارد.
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رئیس سازمان نظام مهندسی: 

وزارت مسکن در تکمیل مسکن مهر ناتوان است
نوبخت: یک میلیارد دلار برای حفظ اشتغال موجود در نظر گرفته شد

 3 میلیون و 200 هزار بیکار داریم
گ�روه اقتصادی: رئیس س��ازمان 
برنامه  و بودجه با بیان اینکه روحیه 
خود را در مقابل تهدیدات خارجی از دست نداده و 
تحریم ها را دور می زنیم، گفت یک میلیارد دلار به 
صورت ویژه برای حفظ اشتغال موجود در نظر گرفته 
شده است. به گزارش تسنیم، محمدباقر نوبخت در 
مراس��م رونمایی، امضا و مبادل��ه تفاهمنامه برنامه 

اش��تغالزایی دولت که دیروز 
در س��ازمان برنام��ه و بودجه 
برگزار شد با اشاره به نوسانات 
اخیری که در بازارهای مختلف 
روی داده اس��ت، گفت:  تمام 
دوس��تان ما در بانک مرکزی 

برای کنترل نوس��انات ب��ازار ارز کمک می کنند اما 
نمی توانیم در سایر موارد دست روی دست بگذاریم. 
بنابراین بای��د برای مقابله ب��ا تحریم های خارجی 
بسته های حمایتی داشته باشیم. وی با بیان اینکه 
با وجود تحریم ها، 14 برنامه اشتغالزا ذیل تبصره 18 
قانون بودج��ه را اجرایی خواهیم کرد، گفت : به هر 
حال تحریم  لطماتی را به صنعت کشور که بار اصلی 
اش��تغال روی دوش آن اس��ت وارد خواهد کرد، به 
همین دلیل 5 بسته جبرانی و حمایت در سازمان 

برنامه و بودجه تهیه شده و در آینده بسیار نزدیک 
جزئیات این بسته ها اعلام خواهد شد. رئیس سازمان 
برنامه و بودجه با بیان اینکه یکی از بسته ها در این 
طرح بسته حمایت از تولید است، گفت: بخشی از بار 
اشتغال روی دوش واحدهای تولیدی است، بنابراین 
باید برنامه هایی مرتبط با فرصت های شغلی ایجاد 
ش��ود و از سوی دیگر باید جلوی ریزش نیروی کار 
فعلی را بگیریم که این موضوع 
نیاز به منابع خاص خود دارد. 
نوبخت افزود: بر همین اساس 
با مجوزی که اخیرا از شورای 
هماهنگی اقتصادی و با تایید 
مق��ام معظ��م رهب��ری اخذ 
ش��ده، یک میلیارد دلار به صورت ویژه برای حفظ 
اش��تغال موجود در نظر گرفته شد. رئیس سازمان 
برنامه و بودجه کش��ور با اش��اره ب��ه اینکه در حال 
حاضر بیش از 3 میلی��ون و 200 هزار بیکار داریم، 
افزود: با ادامه روال گذشته حداکثر همین تعداد را 
 می توانیم اشتغالزایی کنیم، در حالی که ما بیش از
3 میلیون و 200 هزار بیکار داریم؛ تصمیم بر ایجاد 
بیش از یک میلیون ش��غل به صورت سالانه گرفته 

شد.

رئیس س��ازمان نظام مهندسی 
کش��ور ب��ا اش��اره ب��ه تصمیم 
ش��ورای مس��کن برای پیش فروش مس��کن به 
زوج های س��پرده گذار خانه اولی، گفت: بر اساس 
طرح مذکور قرار اس��ت 3 هزار واحد مسکونی 2 
طبقه در منطقه پرند ساخته شود. فرج الله رجبی 
ادامه داد: متأسفانه در شرایط کنونی استراتژی و 

سیاست گذاری حوزه مسکن 
به هیچ وجه مشخص نیست، 
از ای��ن رو ش��اهدیم وزارت 
راه وشهرس��ازی ی��ک روز به 
دنبال طرح بازآفرینی شهری 
اس��ت و روز دیگر برنامه های 

جدی��دی را کلید می زند، از ای��ن رو تا زمانی که 
سیاست کشور در حوزه مسکن شفاف نشود، تمام 
پروژه ها محکوم به شکست خواهد بود. وی افزود: 
وزارت راه وشهرسازی به جای اقدامات و طرح های 
موردی، باید تکلیف خود را با حوزه تولید مسکن و 
مدیریت این بخش روشن کند تا بتوان استراتژی 
یکپارچ��ه ای را عملیاتی کرد. نماین��ده مردم در 
مجلس دهم با اعلام اینکه در ش��رایط کنونی با 
توجه به سیاس��ت های وزارت راه وشهرس��ازی به 

نظر می رسد پروژه س��اخت 3 هزار مسکن برای 
خانه اولی ها در ش��هر پرند به سرنوش��ت مسکن 
مهر دچار خواهد ش��د، افزود: قطعا باید فکری به 
حال زوج های جوان کرد اما کلید زدن پروژه هایی 
از این دس��ت، مش��کلات این زوج ه��ا را افزایش 
می دهد، زیرا امروز شاهدیم خریداران مسکن مهر 
ق��ادر به پرداخت اقس��اط خود نیس��تند. رجبی 
ادامه داد: در ش��رایط کنونی 
هنوز وزارت راه وشهرس��ازی 
نتوانسته س��اخت ده ها هزار 
واحد مس��کن مهر را به اتمام 
برساند، از طرف دیگر قیمت 
تمام شده این مساکن بسیار 
بالا رفته و متقاضیان قادر به پرداخت پول خرید 
مسکن نیستند. وی با اشاره به رویکرد وزارت راه 
درباره ایجاد ش��هرهای جدی��د در اطراف تهران، 
گفت: با توجه به افزایش قیمت مسکن در پایتخت، 
به نظر می رسد خانه اولی ها از خرید مسکن در این 
منطقه استقبال کنند، البته سیاست شهرسازی در 
اطراف پایتخت، استراتژی خوبی است اما وزارت 
راه و شهرس��ازی تاکنون موافق به اجرای درست 

آن نشده است.

خانهاشتغال

گزارش »وطن امروز« از دیدگاه صادرکنندگان و واردکنندگان درباره سامانه عرضه و تقاضای بازار ثانویه ارز

مصائبنیما!
رئیس اتاق بازرگانی ایران و امارات: سامانه نیما سرعت انتقال ارز صادراتی را کمتر و سخت تر می کند

عضو کمیس��یون صنایع و معادن 
مجلس توضیحاتی پیرامون هزینه 
س��ربار خودروس��ازی ها ارائه کرد. س��عید باستانی 
با اش��اره به هزینه های س��ربار خودروسازان، گفت: 
هزینه  های سربار خودروس��ازان در چند حوزه بوده 
که یکی از این هزینه ها پرسنل مازاد آنهاست. عضو 
کمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای اسلامی 
با بیان اینکه سایپا اعلام کرده 11 هزار نیروی مازاد 
دارد، اف��زود: ایران خودرو اعلام نکرده که چه میزان 
نیروی مازاد دارد اما قطعا تعداد نیروهای آن بیشتر 
از سایپا اس��ت. وی با بیان اینکه شرکت های تابعه 
خودروسازی از جمله دیگر موارد هزینه های سربار 
خودروسازان هستند، ادامه داد: هر خودروساز چند 

ش��رکت تابعه دارد و گاهی تا حدود 140 ش��رکت 
می رس��ند، البته مجلس هنوز به ای��ن موضوع که 
دقیقا چند شرکت تابعه خودروس��ازی وجود دارد، 
ورود نک��رده اس��ت. نماینده م��ردم تربت حیدریه 
در مجلس ش��ورای اس��لامی با اش��اره به اینکه هر 
کدام از این ش��رکت های تابعه هیأت مدیره و دفاتر 
متعدد در اس��تان  های مختلف دارند، اظهار داشت: 
هر ش��رکتی حداقل 5 عضو هیأت مدی��ره دارد که 
این موض��وع هزینه س��رباری برای خودروس��ازی 

کش��ور ایجاد می کند و اگر بررسی شود که آیا این 
شرکت ها سودده هستند یا زیانده و چگونه فعالیت 
می کنند به پارامترهای هزینه  های سربار خودرویی 
اضافه می ش��ود. وی با بیان اینکه بخش دیگری از 
موارد س��ربار خودروس��ازی ها هزینه ه��ای پولی و 
مالی آنهاس��ت، افزود: خودروس��ازان ب��رای تامین 
منابع مالی مجبور هستند به بانک ها مراجعه کنند 
و بانک نیز اگر بخواهد س��ود 18 درصدی دریافت 
کن��د با تضامین و دیگر موارد ب��ه حدود 24 درصد 

می رسد. این نماینده مردم در مجلس دهم با اشاره 
به اینکه انحصار تولید در خودروسازی کشور وجود 
دارد، افزود: هم اکنون واردات خودرو به کشور ممنوع 
است اما زمانی هم که ممنوع نبود تعرفه  های واردات 
به کشور بالا بود و عملا ورود خودرو به کشور سخت 
بود. عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای 
اسلامی با بیان اینکه پیشنهاد مشخص مجلس این 
اس��ت که دولت واردات خ��ودرو را مدیریت کند و 
ممنوعیت آن برداشته ش��ود، تصریح کرد: از سوی 
دیگر انتظار م��ی رود که خودروس��ازان از زیر چتر 
دولت بیرون آمده و به معنای واقعی خصوصی   شوند 
و دولت سهام خود را در خودروسازی ها واگذار کند تا 
بتوان بحث خودروسازی ها را در کشور مدیریت کرد.

عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس:

دولت ممنوعیت واردات خودرو را بردارد
خودرو

صنعت

اظهارات فعالان بخش خصوصی درباره پیمان سپاری ارزی
اظهارنظرمسؤولیتنام

با پیمان سپاری ارزی مخالف هستیم. این کار خلاف قانون است.رئیس کنفدراسیون صادراتمحمد لاهوتی

رئیس اتحادیه ملی محصولات سید رضا نورانی
کشاورزی

صادرکنندگان مخالف پیمان سپاری هستند و همین موضوع باعث شده 
است کالاهای آنها در گمرک و بنادر بماند.

سامانه نیما در تئوری مناسب است اما در عمل در این مدت غیرممکن رئیس اتاق بازرگانی ایران و اماراتمسعود دانشمند
بوده است. نه در این سامانه کار می کنیم نه خواهیم کار کرد.

دبیرکل خانه صنعت، معدن و محمدرضا مرتضوی
تجارت ایران

از سامانه نیما به سختی و با گذشت زمان توانستیم ارز بگیریم. کار را 
سخت کرده است.

رئیس اتاق بازرگانی ایرانمسعود خوانساری
پیمان سپاری ارزی به کلی غیرقانونی است. برخی کالاهایی که در 

گمرک مانده از سال گذشته ثبت سفارش شده بود اما به دلیل تعداد 
زیاد بخشنامه ها نمی توان آنها را ترخیص کرد


